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Sorø: Astrid Kragh (S) fik i går indblik 
i, hvordan Sorø Privatskole deltager i 
samfundslivet og underviser elever med 
særlige behov.

Af Nikolaj Rasch Skou
nikolaj.rasch.skou@sn.dk

S ocialdemokratiets un-
dervisningsordfører 
Astrid Krag besøgte 

mandag formiddag Sorø 
Privatskole sammen med 
Karsten Suhr, der er landsfor-
mand for Danmarks Private 
Skoler.

Astrid Kragh skulle se 
skolen og høre mere om de 
syv samfundsløfter, som Dan-
marks Private Skoler arbejder 
med.

Et af emnerne er, hvordan 
privatskolerne underviser 
børn, der har behov for ekstra 
støtte i dagligdagen.

- 10 af Sorø Privatsko-
les lærere bruger 220 timer 
ugentligt på specialunder-
visning. Jeg tror næsten 
ikke, du kan finde en anden 
skole i kommunen, der så 
meget specialundervisning. 
Kommunerne kan samle det 
i nogle supercentre, men jeg 
kan ikke visitere specialun-
dervisningen ud til nogen, 
så vi prioriterer det, indtil 
kommunerne måske har et 
andet tilbud. Børn skal ikke 
have flere skoleskift end nød-
vendigt, siger Nanna Kofoed 
Øhrgaard.

- Det er meget vigtigt at 
have barnet for øje, fordi der 

er mange børn, som bliver ka-
stebolde i deres skoleliv. Når 
de skifter sagsbehandler og er 
i svære skilsmisser og skifter 
bopæl. Så det er godt, at man 
prøver at skærme børnene, 
der hvor man kan, og ser det 
som en del af sit ansvar. Fokus 
på trivsel og samarbejde med 
kommunen forbygger proble-
mer, der kan være tunge og 
dyre, mener Astrid Kragh.

- Det bør være sådan, at 
privatskolerne tager et socialt 
ansvar og ikke kun er for de 
supervelfungerende, ressour-
cestærke elever, Og at de kan 
møde nogen andre, som ikke 
har det så let, tilføjer hun.

Afviser ingen
- Der har været en historie 
om, at Sorø Privatskole bare 
kunne fravælge de elever, som 
ikke passede ind her. Sådan 
er det ikke, og vi samarbej-
der med alle de andre skoler 
i Sorø Kommune på tema-
dage. Og hver tirsdag stiller 
kommunen en familiesagsbe-
handler og en skolepsykolog 
til rådighed, fortæller Nanna 
Kofoed Øhrgaard.

- Du har været dygtig og 
heldig, at du har mødt nogen, 
som gerne vil samarbejde med 
jer. I nogle andre kommuner 
møder de en modstand og 
bliver ikke lukket ind i sam-

arbejdet som en privat skole. 
Der skal to til en tango, siger 
Karsten Suhr.

Et andet af samfunds-
løfterne handler om sam-
arbejdet med omverdenen. 
Sorø Privatskole har selv en 
musikskole, men også elever 
i den kommunale musikskole.  
Elever deltager i Kyndelmis-
sen og kommer på Røde Kors 
Hjemmet, hvor de læser for 
beboerne. Desuden tilbyder 
flere lokale erhvervsdrivende 
et 12 ugers forløb for de af pri-

vatskolens afgangselever, der 
vil prøve kræfter med eksem-
pelvis et håndværksfag, inden 
de beslutter sig for, hvad de 
skal efter 9. klasse.

Behov for 10. klasse
Sorø Privatskole har 650 ele-
ver, og Nanna Kofoed Øhr-
gaard fortæller, at 78 procent 
af afgangselever forsætter 
i gymnasiet eller på andre 
ungdomsuddannelser efter 
9. klasse.

- Men der er også nogle, 

som har behov for at gå i 10. 
klasse. Det giver rigtig god 
mening, at man kan tage 10. 
klasse eller har efterskoleår i 
10. klasse. Der er mange dyg-
tige elever, som vælger efter-
skole, fordi de ikke er helt klar 
til tre år på akademiet. De kan 
så have et år, hvor der er lidt 
mindre fokus på det faglige og 
mere på det, de interesserer 
sig for, siger skolelederen.

- Det er mange efterskoler, 
hvor 10. klasse er prøvefri. Så 
svarer det til et højskoleår, og 

så skal vi bruge de offentlige 
tilskudskroner på at få flere 
elever på efterskole i 8. og 9. 
klasse. Vi har aldrig politisk 
besluttet, at man ikke skulle 
afsted i 8. og 9. klasse. Det 
er noget, der er sket. Og det 
skal vi forholde os til, når vi 
bruger tre milliarder skatte-
kroner. Det koster meget mere 
pr. elev end i en kommunal 
10. klasse. Og det er det er 
dem, der har mest brug for 
den håndsrækning, mener 
Astrid Kragh.

Privatskolen tager samfundsansvar

Undervisningsordfører Astrid Kragh (S) besøgte mandag Sorø Privatskole, hvor hun her ses i førskolens musikundervisning, 
der varetages af Inken Bischoff. Foto: Anders Ole Olsen 

Sorø: Tina Johannessen fortsætter som direktør for CoisBar. Ejeren Anders Coisbo fortæller hele historien ved en eksklusiv ølsmagning 18. maj.

Af Nikolaj Rasch Skou
nikolaj.rasch.skou@sn.dk

Han har altid drømt om at 
have en bar, og nu er Cois-
Bar Anders Coisbos ejendom. 
Efter at han 5. maj har købt 
familien Knudsen fra Altan.dk 
ud af Coisbar, som han i første 
omgang kun var medejer af.

- Da muligheden bød sig, 
sagde jeg mit job op i psyki-
atrien og gik all in på at drive 
CoisBar, fortæller Tina Johan-
nessen, der er daglig leder og 
direktør i CoisBar.

- Jeg elsker at arbejde med 
og tale med mennesker, det 
giver mig god energi. Jeg var 
meget glad for mit job på et 
lukket psykiatrisk sengeafsnit 
i Slagelse, men det at drive en 
bar er også superspændene, 
siger hun og smiler til kære-
sten, Anders Coisbo, som hun 

ikke mødte på en bar, men via 
Facebook.

- Vi har kun kendt hinan-
den i et par år, men vi slog til, 
da muligheden bød sig for at 
overtage det her fantastiske 
sted ved Torvet midt i Sorø, 
siger Anders Coisbo.

De er flyttet sammen i Sla-
gelse, fordi det ligger tættere 
på Hedensted i Jylland, hvor 
han er salgschef for Caldic 
Brew Ingredients Denmark, 
der sælger ingredienser til 
bryggeriindustrien.

- Og så har jeg min lege-
plads, mit eget brand Under-
cover Brewing Company, som 
vi udskænker her på CoisBar. 
18. maj holder jeg ølsmagning 
med otte forskellige øl fra 
Undercover, og der serveres 
tarteletter til, fortæller han.

- Vi skal smage den øl, der 
vandt Best In Show i Dublin 

over 3500 andre øl. Den har 
nu ligget og modnet i kæl-
deren i fem år, fortæller den 
erfarne brygmester, som også 
er dommer i blandt andet 
European Beer Star, der er en 
af verdens mest anerkendte 
ølkonkurrencer.

11 ølhaner
Anders Coisbo har netop del-
taget i Cophenhagen Beer Fe-
stival med 11 ølhaner, og det 
er noget at glæde sig til ved 
ølsmagningen 18. maj.

- Blandt andet min nye De-
ja-vu, der er en pale ale med 
hyldeblomst. Det er en lækker, 
tilbagevendende sommerøl, 
som jeg har udviklet på siden 
2009. Den vandt guld i Dublin 
og er tidligere også blevet kå-
ret som årets kvindeøl ved 
ølfestivalen i København, 
fortæller Anders Coisbo, der 

stammer fra Vendsyssel og 
tidligere har været politibe-
tjent i Vollsmose.

Det fortæller han nok mere 
om ved foredraget i CoisBar 
18. maj fra klokken 18.30 til 

22. Billetter til 295 kroner sæl-
ges på billetto.dk

God bar i Sorø
CoisBar har et stort flot 
festlokale, der kan lejes til 

konfirmationer, bryllup og 
fødselsdage, og der er gang i 
med en større ombygning af 
indgangspartiet.

- Vi planlægger også et 
større event 2. juni, som afslø-
rer hvad ombygningen går ud 
på. Det bliver noget nyt, som 
formentlig er det første af sin 
slags i Danmark, siger Anders 
Coisbo hemmelighedsfuldt.

- Vi glæder os over succes-
en og er stolte over at have 
været med til at skabe et sted, 
som folk nyder at komme på. 
Vi glæder os til at følge Cois-
Bar og til at få et godt glas øl 
eller vin, siger Peter Knudsen 
fra Altan.dk, der havde regnet 
med, at der skulle være gået 
to-tre år, før Anders Coisbo 
købte CoisBar, som han og 
Tina Johannessen overtog 
nytårsaften 2022.

Coisbo har overtaget CoisBar

Anders Coisbo ejer nu CoisBar i Sorø, som kæresten Tina 
Johannessen er direktør for. Foto: Nikolaj Rasch Skou


